
Ε
χουμε δυστυχώς εκθέσει τη χώρα
μας και ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας αυτοαναιρείται, δηλώνει η Πρα-
ξούλα Αντωνιάδου Κυριακού. Εξη-
γώντας τους λόγους της προσφυγής

της στο Ανώτατο Δικαστήριο για την αναδόμη-
σή της στο υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας, επισημαίνει πως επιδιώκει για το καλό
του τόπου, να επέλθει η νομιμότητα, να ξεκα-
θαριστεί το καθεστώς της μη παραιτηθείσας
υπουργού και του παράλληλου υπουργού, ού-
τως ώστε να μπορέσουν οι πράξεις στις οποίες
προβαίνει η διακυβέρνηση Χριστόφια σε αυ-
τόν τον πολύ νευραλγικό τομέα του φυσικού
αερίου να έχουν νομιμότητα.

Υπογράφετε ως μη παραιτηθείσα υπουργός Ενέρ-
γειας. Κάποιοι σας θεωρούν γραφική. Σας αρέσει να
προκαλείτε;  Η πραγματικότητα είναι ότι δεν έχω πα-
ραιτηθεί και αλίμονο αν χαρακτηρίζεται γραφικός όποι-
ος διεκδικεί το δίκαιο. Τότε σε ποια άραγε κοινωνία ή
δημοκρατία ζούμε; Αξιοποιώντας τα συνταγματικά δι-
καιώματα μου έχω προχωρήσει σε καταχώρηση προ-
σφυγής στο Ανώτατο Δικαστήριο κατά της νομιμότη-
τας του τρόπου με τον οποίο έγινε ο ανασχηματισμός
της 20ής Μαρτίου. Είναι φανερό ότι στις 5 Αυγούστου
2011 μου είχε προσφερθεί το χειρότερο υπουργείο
της στιγμής εκείνης, διότι το υπουργείο Εμπορίου βρι-
σκόταν κυριολεκτικά προ ερειπίων μετά την τραγική
έκρηξη στο Μαρί. Σύμφωνα με δημοσιεύματα επί επο-
χής Πασχαλίδη, η Noble Energy προγραμμάτιζε την
πρώτη ερευνητική γεώτρηση στην Κύπρο αρχές του
2012. Έτυχε όμως να εντοπίσει η εταιρεία στις αρχές
του Σεπτέμβρη διαθέσιμο γεωτρύπανο στην περιοχή
και ήταν μια από τις ελάχιστες φορές που κατόρθωσα
να συναντήσω τον Πρόεδρο Χριστόφια προσωπικά και
να πάρω έτσι την έγκριση του να προχωρήσουμε. Πα-
ρά τις αντιδράσεις που είχε εκφράσει στην αρμόδια
υπουργική Επιτροπή ο κ. Συλικιώτης. Ως αποτέλεσμα
της άμεσης εκείνης κινητοποίησης, του επαγγελματι-

σμού της εταιρείας και της άψογης συνεργασίας που
είχαμε με την εταιρεία, καταφέραμε το Δεκέμβρη του
2011 να ανακαλυφθεί φυσικό αέριο στην Κύπρο. Έτσι
βρέθηκε η Πραξούλα Αντωνιάδου να είναι επικεφα-
λής του μόνου υπουργείου που προσέφερε την προο-
πτική της ανάπτυξης και της ελπίδας στην Κύπρο. Και
αυτό ενισχύθηκε όταν προχωρήσαμε στην ετοιμασία,
προκήρυξη και προβολή του δευτέρου γύρου αδειο-
δότησης, όπου διαφάνηκε από την έκθεση στην οποία
συμμετείχαμε στο Λονδίνο ότι το ενδιαφέρον θα ήταν
μεγάλο. Φαίνεται ότι ήταν διαφορετικά τα σχέδια κά-
ποιων όταν μου ανέθεταν το υπουργείο.

Ποια ήταν τα σχέδια τους; Δεν μπορώ να γνωρίζω,
είναι όμως φανερό ότι κάποιοι δεν ήθελαν να παρα-
μείνει στα χέρια της προέδρου των Ενωμένων Δημο-
κρατών, αυτή η μεγάλη προοπτική. Είμαι όμως ευτυ-
χής διότι στους 7½ μήνες της υπηρεσίας μου, κατα-
φέραμε να αρχίσει η πρώτη ερευνητική γεώτρηση στην
Κύπρο, να ανακαλυφθεί φυσικό αέριο, να προετοιμα-
στεί ο δεύτερος γύρος αδειοδότησης, με την ετοιμα-
σία ενός καινούργιου και εκσυγχρονισμένου συμβο-
λαίου και με διαφανείς διαδικασίες πλήρως εναρμο-
νισμένες με το κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πέραν βέβαια από τη μεγάλη προετοιμασία που κά-
ναμε για την Κυπριακή Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, όπου συμμετείχα σε τρία Συμβούλια Υπουργών,
Ενέργειας, Ανταγωνιστικότητας και Εμπορίου και είχα
δημιουργήσει εξαιρετικές σχέσεις συνεργασίας με
τους αρμόδιους Ευρωπαίους Επιτρόπους.

Τι επιδιώκεται με την προσφυγή σας; Ο Πρόεδρος
έχει δικαίωμα να διορίζει και να παύει υπουργούς, με
τον ίδιο τρόπο έχει υποχρέωση να παύει τον προη-
γούμενο υπουργό προτού προχωρήσει στο διορισμό
ενός νέου. Στον βαθμό που δεν έχει παυθεί η προη-
γούμενη υπουργός και που υπάρχει γραπτή επιστολή
μου προς τον Πρόεδρο ότι δεν έχω παραιτηθεί, ο διο-
ρισμός ενός παράλληλου υπουργού δημιουργεί νομι-
κά προβλήματα. Κυρίως αβεβαιότητας για όλες τις
νομικές πράξεις στις οποίες προβαίνει ο κ. Συλικιώτης,
οι οποίες μπορούν να αμφισβητηθούν στο δικαστήριο.

Επιδιώκετε την ακύρωση όλων των ενεργειών που
γίνονται από τον νυν υπουργό; Εκείνο που επιδιώκω
για το καλό του τόπου είναι να επέλθει η νομιμότητα,
να ξεκαθαριστεί το καθεστώς της μη παραιτηθείσας
υπουργού και του παράλληλου υπουργού, ούτως ώστε
να μπορέσουν οι πράξεις στις οποίες προβαίνει η δια-
κυβέρνηση Χριστόφια σε αυτόν τον πολύ νευραλγικό
τομέα του φυσικού αερίου να έχουν νομιμότητα.

Ο Πρόεδρος επιμένει ότι του θέσατε τηλεφωνικά την

παραίτησή σας. Πρόσφατα ήμουν σε συνέδριο των
Φιλελευθέρων, της τρίτης μεγαλύτερης οικογένειας
της Ευρώπης, όπου οι Ενωμένοι Δημοκράτες συμμε-
τέχουν ως πλήρες μέλος και όπου συζητήθηκε και
ψήφισμα για το Κυπριακό. Ο πρώην Πρωθυπουργός
της Ιρλανδίας που είναι αντιπρόεδρος των Φιλελευ-
θέρων μου υπέβαλε το ρητορικό ερώτημα «πώς ένας
Πρόεδρος ο οποίος διατείνεται ότι η υπουργός του πα-
ραιτήθηκε, τόλμησε να την στείλει να εκπροσωπήσει
την Κύπρο σε Συμβούλιο υπουργών Εμπορίου; Αν γνώ-
ριζε ότι είχες παραιτηθεί και σε έστειλε να εκπροσω-
πήσεις τη χώρα είναι σαν να κορόιδευε την Ευρωπαϊ-
κή Ένωση». Έχουμε δυστυχώς εκθέσει τη χώρα μας
και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας αυτοαναιρείται. 

Πότε θα εκδικαστεί η υπόθεση; Η πρώτη συνάντηση
έχει οριστεί για τις 18 Ιουνίου.

Πιστεύετε ότι θα κερδίσετε την αγωγή; Είναι κάτι το
οποίο οφείλω τόσο στον τόπο μου όσο και στον εαυτό
μου, γιατί κανείς, έστω κι αν είναι ο ανώτατος πολιτι-
κός άρχων μιας χώρας, δεν μπορεί να θεωρεί ότι μπο-
ρεί να διαχειρίζεται από μόνος του και να αποφασίζει
εκ μέρους άλλων για την πορεία της ζωής είτε ατόμων

είτε μιας χώρας.
Έχετε προσωπικές διαφορές με τον κ. Συλικιώτη, που

αποκαλείτε υπερυπουργό; Κατά τη διάρκεια των συ-
νεδριάσεων της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής για
τους υδρογονάνθρακες έβρισκα πάντα αντίδραση
και αντίθεση από τον τότε υπουργό Εσωτερικών κ. Συ-
λικιώτη, όποτε προσπαθούσα να προωθήσω γρήγορα
και αποτελεσματικά αποφάσεις που είχαν να κάνουν
με την προώθηση είτε της πρώτης ερευνητικής γεώ-
τρησης, είτε με θέματα της προώθησης του έργου
του τερματικού στο Βασιλικό. Αντίδραση η οποία φαί-
νεται να προερχόταν από μια αντιπάθεια ή φόβο προς
την εταιρεία Noble. 

Συζητείται η ίδρυση Ταμείου Υδρογονανθράκων, ζη-
τήθηκε από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο να κάνει
μια μελέτη, για δημιουργία Κρατικής Εταιρίας Υδρο-
γονανθράκων. Αυτά είναι αναγκαία αλλά μπορούν να
γίνονται παράλληλα. Ούτως ή άλλως το αίτημα για συμ-
βουλή από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο το είχα υπο-
βάλει επί της υπηρεσίας μου στο υπουργείο όταν ήρ-
θε να με επισκεφθεί αντιπροσωπεία του ΔΝΤ. Απλώς
δεν είχα κάνει τότε τυμπανοκρουσίες. Αλλά προκύπτει

το ερώτημα, πώς ξαφνικά κάποιοι βιάστηκαν για το Τα-
μείο Διαχείρισης των Πόρων όταν δεν γνωρίζουν κα-
λά - καλά πώς θα δημιουργήσουν αυτούς τους πόρους.
Είναι παράξενο πως αντί να υπάρχει προσήλωση στην
όσο το δυνατόν γρηγορότερη έλευση φυσικού αερίου
στην Κύπρο, μιλούμε για συναντήσεις κομμάτων, για
άψογες διακομματικές σχέσεις, αλλά για τις σχέσεις
με την εταιρεία η οποία ανακάλυψε το φυσικό αέριο
και είναι σε θέση να το φέρει στην Κύπρο πολύ σύντο-
μα, δεν φαίνεται να βιαζόμαστε.

Θεωρείτε ότι δεν είναι καλή η σχέση του υπουργού
με την Noble; Γνωρίζω ότι υπήρχε μια προκατάληψη εκ
μέρους του κ. Συλικιώτη αναφορικά με την εταιρεία
Noble.

Λόγω του ότι είναι αμερικανικών συμφερόντων;Δεν
μπορώ να γνωρίζω τους λόγους, απλώς παρατηρώ γε-
γονότα και συμπεριφορές. Ένα άλλο  ερώτημα που δη-
μιουργήθηκε στο μυαλό μου είναι πώς ξαφνικά η αντι-
πολίτευση, η οποία ωρυόταν κατά τη διάρκεια της υπη-
ρεσίας μου στο υπουργείο αναφερόμενη στις μελέτες
μου για τα οικονομικά οφέλη της επανένωσης, στο κτέ-
νισμα μου, στα πτυχία μου από το London School of
Economics, κτλ, ξαφνικά έχει ηρεμήσει προβάλλοντας
σχέσεις άψογης συνεργασίας μόνο και μόνο με την αλ-
λαγή προσώπου. Αυτό πρέπει να δημιουργεί ερωτή-
ματα στο μυαλό του κόσμου αλλά και ανησυχία. 

Μήπως ο τρόπος που ενεργούσατε να έφερνε την
αντιπαράθεση; Σκεφτήκατε κάποια στιγμή ότι μπορεί
κάτι να κάνατε λάθος; Το σωστό που έκανα το οποίο
δεν έκαναν άλλοι ήταν να υπερασπιστώ το έργο της κυ-
βέρνησης και την αξιοπρέπεια μου ως γυναίκα πολιτι-
κός και υπουργός. Δυστυχώς η κυβέρνηση, το έργο της
οποίας υπεράσπιζα με προσωπικό κόστος, δεν με εί-
χε στηρίξει και με αντιμετώπισε ως ξένο σώμα. Οι δε
γυναικείες οργανώσεις και γυναίκες πολιτικοί έγιναν
άφαντοι. Μοναδική φωτεινή εξαίρεση η ΓΓ της ΠΟΓΟ
κ. Κουκουμά.
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Πού βρίσκεται το βιβλίο που γράφετε για τους μή-
νες στο υπουργείο;  Θα βρίσκεται στη θέση του γύρω
στα τέλη του Φθινοπώρου. Προς το παρόν παίρνω ση-
μειώσεις και ετοιμάζομαι. Για μένα ανησυχητικό αυτή
τη στιγμή είναι ότι βρισκόμαστε στα πρόθυρα κατάρ-
ρευσης και είναι κάτι που δεν λέγεται με εντιμότητα
στον κόσμο.

Τι εννοείτε κατάρρευση;  Με άρθρα μου από τον
καιρό των βουλευτικών εκλογών είχα επισημάνει ότι ο
πρώην Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, ο κ. Ορφα-
νίδης, προσπάθησε να εφαρμόσει δική του νομισματι-
κή πολιτική χρησιμοποιώντας τους κανόνες εποπτείας
των τραπεζών και επέβαλε στις εμπορικές τράπεζες ένα
ποσοστό ρευστότητας του ύψους του 20%, τη στιγμή
που στην υπόλοιπη ευρωζώνη αυτό το ποσοστό είναι
στο 2%-3%, αναγκάζοντας με αυτό τον τρόπο τις τρά-
πεζες να μην δανείζουν τους Κύπριους επιχειρηματίες
και νοικοκυριά τα ποσά που χρειαζόντουσαν για να επι-
βιώσουν της κρίσης, αλλά να επενδύουν ένα 20% των
καταθέσεων τους αλλού. Και οι Τράπεζες επένδυσαν

εκεί που υπήρχε η μεγαλύτερη απόδοση, δηλαδή στα
ελληνικά ομόλογα, ωσάν να μην αντιλαμβάνονταν ότι
υψηλή απόδοση σημαίνει και υψηλό ρίσκο. Ακολού-
θως, ο Διοικητής είχε υποχρέωση ως επόπτης να ζητή-
σει τη διασπορά των επενδύσεων, κάτι που δυστυχώς
δεν έπραξε. Έκανε και κάποια λάθη η Κυβέρ-
νηση. Καθυστέρησε δυστυχώς το κράτος να
αντιδράσει στην κρίση με τόνωση της ανά-
πτυξης. Μετά ο υπουργός κ. Καζαμίας άρ-
χισε να περιμαζεύει απλώς τα έξοδα, έτσι
η οικονομία έμεινε χωρίς καμιά τόνωση
της ανάπτυξης.

Πρακτικά τι εννοούμε με τον όρο ανά-
πτυξη; Σημαίνει αύξηση του Ακαθάριστου
Εγχώριου Προϊόντος που θα προέλθει από διά-
φορους τομείς της οικονομίας όπως τις κατασκευ-
ές, τη βιομηχανία, τον τουρισμό, το εμπόριο. Θυμάμαι
ότι ένα από τα πρώτα πράγματα που έκανα ως υπουρ-
γός ήταν να ανταποκριθώ σε αίτημα του κυρίου Καζα-
μία να εισηγηθώ γραπτώς πολιτικές που θα τόνωναν την

ανάπτυξη. Κάτι που έκανα με μεγάλη προθυμία και
έγνοια για τον τόπο. Τίποτα δυστυχώς από ό,τι είχα ει-
σηγηθεί δεν εφαρμόστηκε. Το μόνο που έκανε το υπουρ-
γείο Οικονομικών είναι να περιορίσει έξοδα, τα οποία
με τη σειρά τους περιόρισαν την κατανάλωση και την

ανάπτυξη. 
Πού οδηγούμαστε; Αυτή τη στιγμή παρά

να κοιτάζουμε πώς να δανειστούμε από
την μια ή άλλη χώρα και να πρέπει να δώ-
σουμε κάτι σε αντάλλαγμα…

Εννοείτε κανένα οικόπεδο; Δεν θα ήθε-
λα τώρα να σχολιάσω. Το πιο σωστό είναι

να ακολουθήσουμε διαφανείς διαδικα-
σίες που προσφέρονται από την ευρωπαϊ-

κή οικογένεια και να ζητήσουμε βοήθεια από
τον Μηχανισμό Στήριξης των Τραπεζών. Αυτό πρέ-

πει να κάνουμε έγκαιρα. Όσο γρηγορότερα το κάνου-
με, τόσο το καλύτερο.

Ζητώντας βοήθεια η Κύπρος μπαίνει υπό επιτήρηση;
Όχι, διότι τα δημοσιονομικά της Κύπρου είναι διαχειρί-

σιμα. Το δημόσιο μας χρέος δεν βρίσκεται σε ψηλά επί-
πεδα. Το πρόβλημα όμως είναι ότι το κράτος αναγκάζε-
ται να βρει τρόπους να στηρίξει τις τράπεζες που είναι
εκτεθειμένες με κάποια δισεκατομμύρια. Ο τραπεζικός
τομέας στην Κύπρο είναι επτά φορές το μέγεθος της οι-
κονομίας μας και αυτό δείχνει πόσο λανθασμένη ήταν
η οικονομική πολιτική όσων οραματίστηκαν για χρόνια
τώρα την Κύπρο ως κέντρο χρηματοπιστωτικών και χρη-
ματοοικονομικών υπηρεσιών. Αυτή την στιγμή δεν έχου-
με το μέγεθος ως κράτος για να στηρίξουμε τον 7πλά-
σιο σε μέγεθος τραπεζικό τομέα. Αυτό είναι το τραγικό.

Πώς βλέπετε την επόμενη μέρα με δεδομένη την αστά-
θεια της Ελλάδας;  

Εκτιμώ ότι στο τέλος θα σχηματιστεί κυβέρνηση που
θα καταφέρει να βγάλει τη χώρα από την δύσκολη ώρα.
Δεν εκτιμώ ότι θα βγει η Ελλάδα από την ευρωζώνη.
Ήδη με την εκλογή του νέου Γάλλου Προέδρου δια-
φαίνεται μια νέα αντίληψη ώστε να διαφοροποιήσει η
Ευρώπη τη στάση της από την σκέτη λιτότητα σε συν-
δυασμό με τόνωση της ανάπτυξης.  

Ε, όχι και γραφικός όποιος διεκδικεί το δίκαιό του 
ΠΡΑΞΟΥΛΑ ΑΝΤΩΝΙΑΔΟΥ: Υπήρχε προκατάληψη εκ μέρους του κ. Συλικιώτη για τη Noble

Γι’ αυτό διερωτάστε γιατί η Noble δεν υπέβαλε αίτηση για το δεύτερο γύ-
ρο αδειοδοτήσεων; Είναι πολλά τα ερωτήματα: πρώτο γιατί η Noble δεν
υπέβαλε αίτηση από την στιγμή που όσο ήμουν Υπουργός μας είχαν δώσει
ενδείξεις ότι μελετούσαν αυτό το ενδεχόμενο πολύ σοβαρά. Πιο σοβαρό
ερώτημα όμως είναι γιατί να μην προωθείται πια η γεώτρηση αξιολόγησης
στο τεμάχιο 12, η οποία προγραμματιζόταν από την Noble γι’ αυτό το καλο-
καίρι. Έχω ακούσει τον κ. Συλικιώτη να λέει ότι δεν ήταν ενήμερος για κάτι
τέτοιο, αυτό το είχε υποβάλει η εταιρεία μέσα στον προϋπολογισμό της για
το 2012, είναι γραπτώς στα φάιλ του Υπουργείου και ούτως ή άλλως το δη-
λώνει ο διευθυντής της εταιρείας στην Κύπρο στη συνέντευξη του στα ΜΜΕ
στις 30 Δεκεμβρίου. Τι γίνεται επίσης με τη δεύτερη ερευνητική γεώτρηση
που προγραμματιζόταν να πραγματοποιηθεί το φθινόπωρο στο τεμάχιο 12;
Ακόμα πιο σοβαρό είναι ότι στις 31η Ιανουαρίου, όταν η εταιρεία Noble μας
παρουσίασε την πρόταση της για το πώς να προχωρήσει στην εξόρυξη και

αξιοποίηση του φυσικού αερίου, μας είπε ότι θα μπορούσε να φέρει φυσι-
κό αέριο στην Κύπρο αρχές του 2016. Τώρα ακούω άλλες ημερομηνίες, 2017
και ίσως αργότερα. Τι έχει επιφέρει άραγε όλη αυτή την καθυστέρηση;

Τι έχει γίνει; Η εταιρεία έχει διευκρινίσει ότι η επένδυση που θα κάνει για
να φέρει το φυσικό αέριο στην Κύπρο είναι μεγάλη και η απόσβεση της επέν-
δυσης θα προέλθει από τις εξαγωγές, γι’ αυτό πρέπει να γνωρίζει τα σχέδια
του κράτους τόσο για την έλευση φυσικού αερίου στην εγχώρια αγορά όσο
και για την υποδομή που θα δημιουργηθεί για την εξαγωγή φυσικού αερίου
σε άλλες αγορές. Φαίνεται ότι το κράτος δεν είναι έτοιμο ή δεν θέλει να δώ-
σει συγκεκριμένα στοιχεία για το πώς θα προχωρήσουμε με την υποδομή
των εξαγωγών και γι’ αυτό καθυστερεί όλη η συμφωνία. Με κατηγορούσαν
ότι καθυστερούσα την εργασία, αλλά οι πραγματικές καθυστερήσεις επέρ-
χονται με την απομάκρυνσή μου και διερωτάται κανείς αν ο σκοπός ήταν τε-
λικά η καθυστέρηση.

Γιατί δεν προωθείται η γεώτρηση αξιολόγησης;
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Ο Γεν. Εισαγγελέας να πει για την πειθαρχική για Κασίνη 
Γιατί οξύνθηκαν οι σχέσεις με κ. Κασίνη; Πού βρίσκεται αυτή τη στιγμή η πειθαρχική έρευνα κατά
του κ. Κασίνη; Γιατί δεν βγήκε ο κ. Συλικιώτης, όπως απαιτούσαν τότε τα ΜΜΕ από μένα καθώς και η
κυβέρνηση, να ανακοινώσει τα αποτελέσματα της πειθαρχικής έρευνας που έγινε από γείτονα του
κ. Κασίνη, μετά από υπόδειξη του υπουργού Γεωργίας; Γιατί δεν προχωρεί ο Γενικός Εισαγγελέας να
πει πού στέκει το συμπέρασμα της πειθαρχικής έρευνας και αν εξετάστηκε η διαρροή που έγινε του
αποτελέσματος στην εφημερίδα σας, προτού καν παραλάβω το αποτέλεσμα; 
Γιατί δεν τα δώσατε εσείς; Διότι διάβασα το πόρισμα στην εφημερίδα σας προτού καν προλάβω να
ανοίξω το φάκελο προσωπικά και έτσι θεώρησα ότι  η έρευνα καθίστατο πια αναξιόπιστη. Γι’ αυτό
δεν άνοιξα το φάκελο και τον παρέδωσα σφραγισμένο όπως τον είχα παραλάβει στον κύριο Συλι-
κιώτη. Από τότε δεν έχει λεχθεί οτιδήποτε από οποιονδήποτε για το θέμα. Δεν είναι περίεργο;

Έχουμε δυστυχώς εκθέσει τη χώρα μας
και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
αυτοαναιρείται

Βρισκόμαστε στα πρόθυρα οικονομικής κατάρρευσης ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Τι κάνει τώρα η Πραξούλα Αντωνιάδου;
Μόλις επέστρεψα από συμμετοχή σε συνέ-
δριο των Ευρωπαίων Φιλελευθέρων Δημο-
κρατών όπου εγκρίθηκε ψήφισμα για το Κυ-
πριακό. Με τους Φιλελεύθερους προγραμ-
ματίζουμε κάποιες πρωτοβουλίες που θα
αφορούν και το Κυπριακό. Αυτή τη στιγμή
επαγγελματικά διευθύνω την Change Ways
Consultancy.
Πώς εισπράττετε τα αρνητικά και ειρωνικά
σχόλια; Παρά τα ειρωνικά σχόλια των Μέ-
σων Μαζικής Ενημέρωσης, εκείνο που ει-
σπράττω από τον κόσμο είναι αγάπη και εκτί-
μηση. Αυτή είναι η μεγαλύτερη ικανοποίηση·
η αγάπη του κόσμου γιατί τόλμησα να εκθέ-
σω τα κακώς έχοντα και να δείξω το δρόμο
για τα πραγματικά ευρωπαϊκά ήθη. Η αγάπη
και η εκτίμηση του κόσμου και ιδιαίτερα των
παιδιών, μου δίνει μεγάλη δύναμη και με
προβληματίζει για το πώς θα πορευθώ στο
μέλλον.

Οι ΕΔΗ δεν θα 
αρνηθούν το διάλογο 
με κανένα
Τι θα κάνετε στις Προεδρικές; Είναι ένα πολύ
σοβαρό ερώτημα. Εκείνο όμως που μας προ-
βληματίζει είναι το διάγγελμα του Προέ-
δρου, όπου είπε ότι επειδή δεν διαβλέπει λύ-
ση του Κυπριακού δεν θα επαναδιεκδικήσει.
Το πρώτο ερώτημα που προκύπτει είναι τι θα
κάνει τους επόμενους 9 μήνες ο Πρόεδρος
αναφορικά με το Κυπριακό; Γιατί τότε δε-
σμευτήκαμε στον κ. Ντάουνερ ότι στο βαθμό
που είναι από το χέρι μας θα συνεχιστούν οι
συνομιλίες; Δεν γίνεται να προκηρύττουμε
από μόνοι αδιέξοδο 9 μήνες πριν τη λήξη της
προεδρίας. Ο κ. Χριστόφιας έχει εκλεγεί ως
Πρόεδρος λύσης, μπορεί να υπήρχε η αδιαλ-
λαξία της Τουρκίας αλλά είχαμε υποχρέωση
να προσπαθήσουμε να οδηγήσουμε την
Τουρκία εκτός αυτής της αδιαλλαξίας. Έχου-
με υποχρέωση να αξιοποιούμε την κάθε μέ-
ρα, όχι να αναγγέλλουμε ότι τους επόμενους
9 μήνες θα σταματήσουμε τις προσπάθειες
για λύση. Τι εντυπώσεις δημιουργούμε στους
ξένους; Δεν εμπνέουμε σοβαρότητα. Ο λό-
γος που οι Ενωμένοι Δημοκράτες βρίσκονται
στην πολιτική είναι γιατί θέλουν να δουν τον
τόπο να επανενώνεται και αυτό δεν είναι σύν-
θημα, είναι όραμα ζωής. Από την άλλη, μας
απογοητεύει η εθνικιστική ρητορική που έχει
υιοθετήσει και ο κ. Αναστασιάδης στην προ-

σπάθειά του να
προσελκύσει ψή-
φους. 
Υπάρχει κάποιος
τολμηρός υποψή-
φιος; Δεν διαφαί-
νεται να υπάρχει

αυτή τη στιγμή ένας ηγέτης αρκετά τολμηρός
και οραματιστής που να προσπαθήσει να
βγάλει τη χώρα από τη σκοτεινιά που βρίσκε-
ται. Στην πρόσφατη συνεδρία του πολιτικού
συμβουλίου των Ενωμένων Δημοκρατών
έχουμε εγκρίνει διακήρυξη για το Κυπριακό
όπου καλούμε τόσο τον Πρόεδρο όσο και
τους άλλους πολιτικούς ηγέτες να αξιοποιή-
σουν τους επόμενους μήνες προς την κατεύ-
θυνση διάρρηξης του αδιεξόδου και επίτευ-
ξης συμφωνίας για επανένωση, παρά να χρη-
σιμοποιούν τις Προεδρικές ως δικαιολογία
για εγκατάλειψη των προσπαθειών. 
Ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ σας έστειλε
επιστολή για να συζητήσετε για τις προεδρι-
κές; Ναι, έχω λάβει επιστολή από τον κ. Κυ-
πριανού και έχω κοινοποιήσει το κείμενο στα
μέλη του Πολιτικού Συμβουλίου. Σίγουρα
δεν μπορούμε να αρνηθούμε τον διάλογο με
κανένα. Το μήνυμα όμως των Ενωμένων Δη-
μοκρατών είναι ότι αυτή τη στιγμή πρέπει να
επικεντρωθούμε στη δημιουργία προοπτικής
λύσης του Κυπριακού και όχι να διαγράψου-
με από μόνοι μας αυτή την πιθανότητα επικε-
ντρωνόμενοι μόνο στις προεδρικές. 
Με δεδομένη την άρνηση της Τουρκίας να
συνομιλεί όταν η Κύπρος θα είναι στην Προε-
δρία της ΕΕ,  αλλά  και τις πρόσφατες απειλές
της; Υποχρέωση μας είναι να προσπαθήσου-
με να δημιουργήσουμε διέξοδο ούτως ώστε
να μην υπάρχει αδιαλλαξία. Έχει καθόλου
επιδιωχτεί διάλογος με την Τουρκία; Έχει κα-
θόλου μεταφερθεί το μήνυμα που έδινε δη-
μόσια ο Πρόεδρος Χριστόφιας ότι το θέμα
της ενέργειας μπορεί να αποτελέσει κίνητρο
και για την Τουρκία να λύσει το Κυπριακό; Εί-
μαστε κόμμα που είχαμε την ευκαιρία να συ-
ναντηθούμε με τον Πρωθυπουργό Ερντογάν.
Γνωρίζω ότι αυτά τα θετικά μηνύματα δεν εί-
χαν φτάσει στα αυτιά του. Χρειάζεται επικοι-
νωνία για την επίλυση προβλημάτων και είναι
φανερό ότι αυτό δεν είναι το δυνατό σημείο
της κυβέρνησης Χριστόφια. Πρέπει να προ-
σπαθήσουμε να μεταφέρουμε τα θετικά μη-
νύματα εκεί που πρέπει.
Ως υπουργός τα λέγατε αυτά; Ναι. Είχα διε-
ρωτηθεί πολλές φορές γιατί δεν είχα αξιο-
ποιηθεί προς την κατεύθυνση δημιουργίας
γεφυρών επικοινωνίας  με την τουρκική κυ-
βέρνηση. Δεν έχουμε τολμήσει αρκετά.
Με τον κεντρώο χώρο θα συζητήσετε για τις
προεδρικές; Έχω εξηγήσει το σκεπτικό μας. 
Μπορεί και να πάτε κατά βούληση; Δεν έχετε
εξαντλήσει όλα τα ενδεχόμενα με την ερώτη-
σή σας. Όλα είναι πιθανά, ας αφήσουμε τα
πράγματα να πάρουν το δρόμο τους.

Μας προβληματίζει
το διάγγελμα 
του Προέδρου 
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